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DESCRIDPTION OF TTaCHAD DOGULENT

' Titlce anéd Nature: +ficial T_I‘W, LT, Nurphere,
Direct Lxanination of RIS SLZR0R by Do, Seidl .

Date: 1 apr 1946 Orizinal ( ) Ceoy () Luaguage:

. Ka-,1ish
Has it been translated? Yes ( ) No ()

Hdas it becn photostated? Yes () o (X}
LOCLTION OF ORIGIN..L

LT, Nuraterg
SOURCE OF ORIGINAL: Sce atove
PERSONS L IPLICATED: iL.TSUOKa

CRIIMES TO WHICHE DOCUMEHT RPPLICABTE: J upull = Ger_an
Relatiuns

SUILILARY OF RELEV.L.NT POINTS

Discussion of a docu.ent recording the conversation
between RIBBENTROP and iLiT3UOKA (p. 6844 ) Qi o e e, ThE

prosecution cited a part of this docunent, and, auong
other things, the following vpassagze concerning RAEDERY.

"The REICH Foreizn liinister returned once ore to

the question of Singapore. 1In view of the Japanese fears
of submarine attacks fro.. the Philippines and the

interfererice of the English lediterranean and Loue fleet,
he spoke once more with General adairal RAEDER o« o o o.

The american subiarines adiairal REDER considered so bad
that Japan did not have to worry about thei, "

"(p. 6845) "4, (by R1bDENGTOD) v v o « I do 1ot now

recall either that I ever Spoke with aduiiral RAEDER about
Gernan-Japanesec strategy., e had only very loose
connections with Japan,"
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INTERNATIONAL MILITARY TRIBUNAL

THE UNITED STATES OF AMERICA,
THE FRENCH REPUBLIC, THE UNITED
KINGDOM OF GREAT BRITAIN AND
NORTHERN IRELAND, AND THE UNION
OF SOVIET SOCIALIST REPUBLICS
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CRMAN WILHEIM GOERING et al
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The undersigned, BRIGADIER GENERAL WILLIAM L. MITCHELL, hereby
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} ' certifies:
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E Thet he is the duly appointed qualified and acting General

}

F Secretary of the International Military Tribunal, and that as such he
has possession, custody and control of all of the records of said

Tribunal and all documents admitted in evidence during the trial of

and preservation of the daily transcript of the proceedings of the

|
| the above entitled cause, and that he is in charge of the preparation
said Tribunal.

That the attached document is a true and correct copy of the

transcript of the proceedings of said International Military Tribunal

held in open court on March 28th, 29th and 30th, 1946 respectively.

2l
D ONE at Nurnberg, Germany this 24/ day oi‘m, 1946.
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The undersigned, BRIGADIE L WILLIAM L. MITCHELL, hereby

certifies:

That he is the duly appointed qualified and acting General
‘Secretary of the International Military Tribunal, end that as such he
has ﬁossession, custody and control of all of the records of said
Tribunal and all documents admitted in evidence during the trial of

the above entitled cause, and that he is in charge of the preparation

and preservation of the daily transeript of the proceedings of the

said Tribunal,
/

Thet the attached document is a true and correct copy of the

transeript of the proceedings of said International Military Tribunal

held in open court on April 1lst, 2nd and drd, 1946 respectively.
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DONE at Nurnberg, Germany this £2¥ day of Aanil, 1946.
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General Secretary
International ‘Military Tribunal
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Tribunal and all documents admitted in evidence during the trial of
the above entitled cause, and that he is in charge of the preparation

and preservation of the daily transcript of the proceedings of the ,

said Tribunal,

That the attached document is a true and correct copy of the

transeript of the proceedings of said International Military Tribunal

held in open court on December 10th, 1946.
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DONE eat Nurnberg, Germany this 2‘/ day of@, 1946,
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General Secretary
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Official Transcript of the International Military Tribunal
in the Matter of The United States of America, the French
Republic, the United Kingdom of Great Britain and Northen
Ireland, and the Union of Soviet Socialist Republics z2rain
against Hermann Wilhelm Goering et al, Defendants, sitting
at Nurnberg, Germany, on 1 April 1946, 1000 to 1300 hours

Lord Justice Lawrence presiding,
(The Uefendant Ribbentrop resumed the witness-stand,)
+HE PRESIDENT: Have any of the Defendants' Counsel any questions they

want to put to the Defendant?

DR. SEIDL (Counsél for the Defendants Hess and Frank): Yes, your Honor,
BY DR. SEIDL:

”

Q Wltness, the preamble to the pact drawn up between Russia and Ger-

many is worded as follows: ° ' 6, .

"In ~7iew of the present tension between Germany and Poland, we agree to

the following in case of conflict! -
Do you recall that the preamble had that wording?

A I don't remember the exact wording, but it was more or less like that

Q@ Is it correct that during the negotiations in Moscow on the 3lst of

august Aubassador Causs took part as legal adviser and drew up this Pact?

A AmLasgsalor Gauss took part to a certain extent in the negotiations
and alonz with me drew up the Pact,

Q I shall now read an extract from Gauss and ask you a few questions

in connection with it —-

THE PRESZDENT: Dr. Seidl, what document are you going to read?

DR, EJIDL: I chall read from the declaration made by Dr, Gauss, No,3,

and in connection with it, ask a few qQuestions of the witness, because a few

points remain in connzetion with the Pact that have not been clarified suffi-

ciently as ye*4,

(General Rudenko approached the lectern,)

THE PRESIDENT: Yes, General Rudenko?

GENERAL RUDENKO: I do not know, lir., President, what relationship these

qQuestions have with the Defendant Heesy,whiodisrdaefendad by Dr, Seidl, or with

the Defendant Frank. I do not wish to speak about this affidavit, as I do not

attribute &ny importance to it, I only wish to draw the attention of the Tri-

bunal to the €a:t that wo 2-¢ not investigatting problems concerning the policy

6833
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of fillied Nations, but we are investiiating the charges against thc main German

war crimi:als, and such an endeavor on the part of the Defendant is an'attempt

by Defense Counsel to divert the attention of the Tribunal from the issues

i

we are investigating,.

I therefore propose that we reject this question not relevant,

L]

(Consultation between members of the Tribunal, ggrbanc.)

= o ————

THE PRESIDE.T: Dr. Seidl, you may ask the questions,

R— — - — —
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Q. Ambassedor Gauss stated, under Noe 13 of his affidavit:

"The Reicﬁ Foreign Minister's airplane arrived around noon of the 3lst of
August ot Moscowe. I had accompanied him to advise on legal matterses On the
afternoon of “he same day Ribbentrop spoke with Stalin, at which time only
Ambassador Hilger, as interpreter, and perhaps Ambassador Schulenburg were
present as the Cerman delegatiore. I was not present.

"The Reich Foreign Minister returned from this long conference and stated
that the treaty wanted by the Zermans would be brought about. Further dis-
cussion of the documents about to be signed was szt for the late evening. I
personally took part in the second conference. So also did Ambassador
Schnlenburg and Ambassador Hilger. On the Russian side the negotiations were
conducted by Stalin and Molotov, whose interpreter was Pavlave. wWithout
ciffioulty and with rapidity, we reached an agrecment on the text of this
Germon-Russian Non-aggression Pact.

"In the prenmble of the text of the agreement that I drew up there was
rather a long statement regarding’' friendship between Russia and Germony, to
which S%alin cbjocted with the remerk that the Soviet Government, after it had
been subjected to insult by the Nazi government for six years, could not meke
rublic all of a sudden protestations of friendship between 3oviet Russia and
Germanys. That passage in the oreamble wos thercupon deleted or chanped.

"Along with the Non-aggressivn Pact, a discussion took place about a secrect
protocol, which, as I reenll, wns called a secret protocol or secret additional
prctoccl, the terms of which dealt with a limitation of the +wo spheres of
interzst in which various Buropean countries were considcreds Thether the
expression "sphere of intcrest" or other such expressions were used thercin, I
- do not recalls Germany declared that it had no interest in Latvia cr Esthonia
but did consider Lithuania ts be part of its sphere of influence,.

"Concerning Germany's interost in the other two Baltio countrics, this
can be said: The Reich Foreign Minister wanted to except a certain part of the
Baltic from agreemert, but the Soviet government, particularly since it was
interested in the ice~free ports in +his region, was not agrceable to this

exceptiune

6835
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"Because of this point, which had slreandy been discussed in Ribbentrop's
first discussion, Ribbentrop had a telephone conversation with Berlin, which
took place only during the second discussion, in which he was empowered, in
direct conversation with Hitler, to accept the Soviet standpoint. A demarca-
tion line was laid down for the Polish territory. Whether it was drawn on a map
annexed to the protocol or whether it was sinply described in words, I do not
now recalle Jloreover, in regard tc Poland, an agreement was reached that the

! two powers, at the final decision of these questinns, would act in concord. It

is, howevir, possible that this last agreement regarding Poland was rcached

"Regarding the Baltic countries, it was determined that Germany had only

econom*c intercsts thcere,.

"The Nen-nggression Pact and the second document were signed rather late

l

only after the change forescen in Paragraph 5 of the protocol,
that same evenirg,"

] Witness, in the sworn affidavit of Gnauss, this is to be found: that at

the finel decisiecn regarding Poland, the two countries would act with each

I other's knowledge. ™Was this agreement reached already on 31 August?

1 A{ Yes, that is truc. At that time the serious German-Polish crisis was

! already at hand, and this question was discussed, and I should like to emphasize

| that there was not the slightest doubt in either Stalin's or Hitler's mind that

if all the negntiations with Poland came to.naught the territery that had been

taken from these two powers by force of arms would be reunited with the two

powers by force of arme, In this,sensc, the ecastern torritorics would be turnec
| cver ¥o Germany. It was also agreed that Stalin would never accuse Germany
of aggression because of its actions in Poland.,

Qe Another cuestion --
iie Rather, if an nggression was spoken of here, this would be spoken of ir
both caszs and that both parties would bc spoken of as guilty of ite
Qe tas the demarcation linc in this secret agreement described only in
words or was it dravn on a map annexed to the agrecment?
| Ae The lire of demarcation was dravm roughly on a large mope It ran along

the Rivers Rysia, Bug, Marew, and Snn, and that was the line of demarcation

that was to bs adhered to in case things reached

| 6836




Apr-i-p-.1T-2a-1 il
the roint of war with Poland,

Q 1Is it correct that on the basis of the agreement reached in this
agreement, not Germany, bu; Soviet Russia, was to receive the greater
amount of territory?

A I do nou know the exact proportions, but, at any rate, the
situation waz this: That all regions east of these rivers were to go to
Soviet Russia, and all west of these were to be occupied by German troogs .
The crganization of this territory as intended by Germany still lay open
and had not et been discussed by Hitler and me, It later became the
General Covarnment of Poland after the regions lost to Germany following
the first world war incorporated into Germany.,

Q0 Now, scmething else: You stated last Friday that you wanted
Russia to join in the Tripartite Pact, Vhy did that fail?

A That failed because of Russian decmands, The Russian demands—-

I should perhaps say first that I had agreed with liolotov in Berlin that
we would negotiate further over diplosatic channels, I would exert my
influerce on the Fuehrer to sce to it that regarding the demands already
made by iolotov in Berlin a compromise agreement of some sort could be
reached,

Then Schulenburg sent us a report from Moscow and informed us of the
Russian demands, In this report, first, the demand:was renewed for Finland
T he fuehrer, as known, told liolotov that he did not wish that, after the
winter's war of 1740, up in the north there war should break out anew,
The demand regarcing Finland was brought up again, and we supposed that
would lead to an occupation of Finland That was difficult, since it was
a demand theot the Fuehrer had already turned ddwn.

A second_demand concerned the Balkans, specifically, Bulgaria. Russla
wanted basis tner: and close relations with Bulgaria, The Bulgarian
Government, witnh which we had closeé relations, did not wish this,

Morzover, it was for both thc¢ Fuehrer and Nussolini a difficult
question to inect Lhese Russian demands because of our ec&namic interest
in wheat, oil, and so on, loreover, the will of the Bulgarian governmnet

was against it,

T here was then, thirdly, the demandsof the Russians for bases of a

5837
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‘military nature, and then, also, t.e wish that iolotov had expressed to

me in Berlin to have the outlet of the Baltic Sea. liolotov told me at

that time that, of course, Russia was intepested in Jutland ana other

such regions,
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At that time I discussed these demands and wishes very exhaustively with

the Fuehrer. The Fuehrer said we would have to get in touch with Mussolini,

who was interested also in a part of these demands. This took place, but both
the Balkan demnnd and the Dardenelles demand found no reception by Mussolini.
He montioned also the fact that Bulgaria did not want these things either,
% and on the questi-n of Finland, neither Finland nor the FUehrer'wantéd to
agrec to these demands on the part of Russia,

D‘cg-cati.t:a.'l:irms took place during several months. 1 recall thot on the basis
of a telcgram from Moscow in December 1940 I had another long conversation
with the Fuchrer. It was my idea that if we could reach some compromise
between the Russinn wishes and the wishes of the various participants, we
c-uld then recch such a strong conlition that would finaelly bring England to

Peﬂceq

THE PRESIDENT: What is this all an answer tc? What was your question

that this is supposed to be an answer to? .

DR. SEIDL: 1In essencc hc has answecred the question alreadye. The questior

was, vhat cirocumstances =-
TE PRESIDENT: (Interposing) Dr. Seidl, if he has answered the question
you should stop him.

DR. SEIDL: Very well,

BY DR. SEIDL:

Qe I now come to another question, What inféntinns did Hitler have in
regard to the military strength of Russia?

A. Adnlf Hitler told me once and expressed himself so -- this was during
the time that he became worried about what was taking place in Russia in the
way of preparations against Cermany. He said, "We of course do not know what

" is conoealed behind this door, and we may one day be obliged té break this
door opens"

This and other statements that the Fuehrer made at this time drove me to

stote to him that on the basis of what he knew about Russia alrecady it should

cause him great concern about attacking Russia.

Q. What induced Hitler to run this danger of an offensive acticn against

! ‘ Russia? 6839
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" he This wns as follows:-=

THE PRESIDENT: (Interposing) Hasn't this been dealt with extensively

oend cxhaustively by the defendant Goering? You are here as counsel for Hess.

DR. SEIDL: If the Tribunal jis of the convietion that this has already

becen adequately handled, I have no further questions.

THE PRESIDENT: Before you sit down, Dr. Seidl, you were putting Gouss'

affidavit to the defendant, I suppose with the intention that he should say

thnt the affidavit was true; is that right?

DR, SEIDL: Yes,

THE PRESIDENT: You didn't put to him paragraph 4 of the affidavit at all,
aid you?
DR. SEIDL: I cited only number 3, numbers 1 and 2; 4 nnd 5 I did not

read, in order to save time,

THE PRESIDENT: The answer to my question was, yes, you did not put it.

Should you not put the end of paragranh 4 to him, which reads in this way:

"The Reich Forceign Minister rogulated his words in such a manner that he
let a war-like oonflict of Germony with Polnnd appear not ag a matter already
finnlly decided.upnn.but only as an imminent possibil¥ty. No statements which
could have included the approval or encouragement for such a conflict were mad.
by the Soviet statesmen on this pointe Rather the Soviet representatives
limited .themselves in this respect simply to taking cognizance »f the explane-
tions of the German representatives,”

Is that correct?

DR, SEIDL: That is s0,

THE PRESIDENT: I om asking the witncsse Is thnt correct?

THE WITNESS: I may say the following to this., ‘Then I went to Moscow no

 finsl decision hnd besn rcached by the Fuehrer --

THE PRESIDENT: (Interposing) Jell, couldn't you answor the question
directly? I asked you whether the statement in the affidavit was correct or
note Y¥You can explain afterwnrcse

THE WITNESS: Not quite correct, no,

THE PRESIDENT: Now you can explaine
68L0
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THE WITNESS:t Not precisely correct insofar as a decision on the part of
the Fuchrer t attack Poland had not yet been rcacheds There is, however, no
doubt that during the discussions in Moscow it was perfectly cloar that the

possibility, if the last effort at negotiations failed, could be taken at any

timc,

THE PRESIDENT: 'Vell, what is the difference between that and what I have

just read to you? #hat I read to you wOs this:

. "The Reich Foreipn Minister regulated his words in such a manner that he
let a war=like conflict of Germany with Poland appear not as a matter already
finally decided upon but only nas an immiment possibility. "

I should have thought your explanation was exactly the same as that.
That's alle

DR. SEIDL: Mr. Presidont, may I mention something very boiofly in this
conncctisi ? The witncss Fauss was only present at the second conferonce. He
wns, h:awevér, not present at the previnus o:nference.betwoon the witness von

Ribbentrop on the nne hand end Malotov and Stalin on the other hand, At this

confercnce only lmbassador Hilger was present. Consequently, I ask the Tribunc

in view of the importange cf thi's point, to call the witness Hilger

THE PRESIDENT: Dr. Seidl, as y»u know, y»2u can make any application in
writing for calling any witness that you like, and also the Tribunal wishes
me to say that if the Prosccution wish to have the witness Gauss here for a
cross examination they may 2o so.

DR. SEIDL: Very welle Then I should like to put in evidence as Number
16 the sworn affidavit of Ambassador Gausse

THE PRESIDENT: VYes, ocertainly.

MR. DODD: May it please the Court, as far as I understand, there is some
slight danger »f the w"itnes‘s Gauss being removed from Nurnberge I would like
to .Bmte nt this time that we would like to have him retainod'here for long

cnough time for possible cross examination,

TFE PRESIDENT: Very welle

Do any other members of the defendants' counsel want to ask questinsns?

6841
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BY DR. NELTE (Counsel for Keitol)s: ' * |3

Qe The defendant Keitel statcs that in the autumn of 1940 he discussed

the question with Hitler of war with Russia, and in order to do so came to

Fuschl to talk these questinns over with yous He believed that you too had

dsubts about thiss Do you rceall thot at the end of Aupust he was in Fuschl?

Lie Ycs, he visited me theroc,

Qe Do you receall that Keitel then stated to you his opinion of the war

that might be threatening?

Le Yes, that is so. He spoke of that at that time. I believe he said

that the Fuchrer 2lso discussed it,

Qe hat I am driving at is thise Keitcl states that hc spoke with you \

1 about & memorandum that he intended to submit to Hitler, and this concerned

itself with the doubts that he felt nbout waging a was with Soviet Russia.

Ae That is so, Keitel told me st that time that he intended to submit a -

memorondum to Hitler, and he expressed his d-ubts ab-ut n conflict between the

Soviet Union and Germoanye

Q¢ Did ysu have the impressi-n that Keitel was an npponent of that war

at that time?

Ae Yos, that is so. I had that impression very clearly. .

Qe Is it true that he, as a result of this discussion, asked you in your 't

turn to support his p~int of wview by talking with Hitler about these dubts?

-

A. Yes, that is so, and I t51d him at that time that I would do so, that

I would speak to Hitler, and he also would do the same.

Qe Ainother question, regarding the flight of the French General Giraud.

Is it true that Keitel, when the French General Giraud escaped frém.Kﬂenigsteir

asked you to take measures in order to bring about, through the French Govern-

ment, the voluntary return of Giraud to Germany?

Ae Yes, at that time he suggested whether or not it might be possible,

by way of negotiations with the French Government, in some way or other to

induce Giraud to return to imprisonment,

68142 ' | 4




* ImApreA=NG=l-1

Q Did it then happen, through the mediation of Ambassador Abetz, that
a meeting took place with Giraud in occupied France?

A Yes, such a meeting took place, I believe Amabssador Abetz met Gi-
raud, who, as I recall, appeared in the company of Laval, The Ambassador did
everything he could in order to induce the General to return, but that finally
did not succeed, He was promised safe conduct for this return, However, then
Iaval and the General went away again,

Q  The prosecution has submitted an order, the object of which was the
branding of Soviet prisoners of war by marking on their skin, Keitel, who is
asserted to be responsible for this order, states that he spoke with you about
these questions at the headgquarters at that time in Vinnitza, that he had to
speak with you because this question of prisoners of war had touched the in-
ternational law department of the Foreign Office,

Do you recall that in this connection Keiter asked you whether there were
international law scruples against this branding which Hitler wished?

A The situation was this, e heard of the intention of identifying
prisoners of war in this way, Vle wvent to the headquarters and spoke with Kei-
tel about this matter. It was ny opinion that such a way of identifying pri-
soners was out of the question, Keiter was also of this apinion and, so far
as I recall, gave orders that this intended form of identification should not
be used,

DR, NELTE: I have no further question,

BY DR, KRANZBUEHLER (counsel for defendant Doenitz):

Q Witness, when did you make the acquaintance of Admiral Doenitz?

A I made his acquaintance after he was appointed in the High Command
of the Navy,

Q That was in 19437

A I beldieve so,

Q Either before or after this time, did Doenitz have any practical
influencz on foreign policy or attempt to have such an influence?

A I never heard that Doenitz made any effort to exert any influence
on foreign policy,

Q Do you recall larshal Antonescu's visit to the Fuehrer's headquar-
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ters on the 27th of February 194} ?

A I recall that Antonescu visited the Fuehrer'scvepdlutiness every- |

—— oy

six months or so, and I believe that at the beginning of 19L); he did visit

the Fuehrer,

Q Do you recall whether Antonescu then took part, as guest, in the
nmilitary discussion?

A I believe that was certdinly so, because the situation was usually 1
this, V/hen Antonescu came, the Fuehrer explained the military situation to hi
that is, he invited hin to take part in the so-called noon military discussio:
of the situation, I don't recall the exact date now, but theres can be no

doubt that Marshal Antonescu took part in a military discussion of the situa-

tion,

-

Q Besides military discussions were there also discussions of a poli-

tical nature with Antonescu?

A These discussions begas as follows: Either the Fuchrer was alone

with him, or perhaps I was there, Then the others withdrew, and the Fuchrer

and he had a long political discussion,

Q Did Doenitz take part in these political discussions ?

A Certainly not, because the Fuehrer seldom had the military men at
these political discussions with Antonescu, Sometimes, very occasionally, that

was thc case, but that Admiral Doenitz took part in a discussion with Antonesc

I can hardly believe,

DR, KRANZBUEHLER: I have no further questions.

BY DR, STEIERS (counsel for defendant Racder):

Q Witness, the prosecution put in, as evidence, a docunent concerning
a discussion between you and the Japanese Ambassador Matsuoka, The document

carries the number 1877-PS, and the number USA Exhibit 152, It is on page

1007 of the German court record,

The prosecution cited a part of this document and, among other things, tr.

following passagec concerning Raeder:

() "The Reich Foreign liinister returned once more to the question of Singa-
pore. In view of the Japanese fears of submarine attacks from the Philippines

and the interference of the English Meditcrranean and home fleet, he spoke
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once more with General Admiral Raeder, Raecder said to him that the English
fleets in this year were so busy in British home waters and in the Mediterra-
nean that they could not spare one single boat for the Far East, The American
submarines Admiral Raeder considered so bad that Japan did not have to worry
about them,"

Witness, as Raeder clearly remembers, you, as Foreign Minister, never
proke with him about strategic matters regarding Japan, or about the value or
usclessness of ﬁﬁerican.submarines. I should be obliged to you if gyou could
clarify this point, whether there is some error here as to the person invol-
ved in this discussion,

I That is altogether possible, I do not now recall cither that I
ever spoke with admiral Racder about German-Japancsc strategy. Ve had only
very loose connections with Japan,

If T, at that time, said to liatsuoka what you have there quoted, I must
have had that from the Fuehrer, and he must have induced me to say that. I
could not have said it on my ovn initiative, because I did not know about thos
things, However, I do know that the Fuchrer spoke to me several times about
points relating to Japan, so it is possible that this originated with the
Fuchrer, I do not know who has testified to this.

Q This document carries the title, "Notes on conference between the
Forcign Mfinister and liatsuoka,"

A Ch, Yes, I have scen that, Then it is possiblec that the Fuehrer
sald that, in fact, I consider that probable, and it caﬁ bc that some mistake

was made in the notes,
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Qe :7itness, did you inform the defendant Raeder of such political dis=-
cussions that you had with Matsuoka?

Ae No, that is not possibles

Qe Did you ever speak with Raeder about other political questions or hav
him present at political negotiations?

Ae N>, that was not our practice at all. Rather, the Fuchrer kept
military and political matters strictly separate so that o military man never
had an opportunity, through me, to discuss political matters, and I, as Foreipn
Minister, never had an opportunity to discuss military matters at my office.

If therc were discussions, they took place at the Fuehrer's headquarters.
These matters weore very sharply scparated,s If such discussions took place at

all -- and at the moment I can't remember any -- then they were always at the

Fuehrer's,

DR. SIEMERS: I thank you,

BY DR. LATERNSER (Counsel for the General Staff and the OKV):

Qe Witness, Baron Steengracht, whom you had as a witness, answered my
question as to whether the high military men were informed of political matters
in the negative, I ask you now whether you, as Foreign Minister, oriented the
high military men in political matters.

fie No, I must anwer the question as I answered the previous question,
That was not our practice. All the political and military matters came in c-n-
tact only at the Fuehrer's. The Fuchrer t~1d me what I had to do in a dip-
lomatic and politieal field, and t2l1d the military men what they had to do
militarily.

Oriertation on my part in military matters happened only via the Fuehrer,
but it happened only séldom, and what the military men had to know of a politica’

nature they never found out from me, but if they found it out at all, they

found it osut from the Fuehrer,

DR. LATERNSER: No further questi nse.

BY DR. BOEHM (Counsel for the SA)zs

Qe Witness, did you have an order, on the basis of which you informed the

SA leadership nf the development and treatment of foreign political matters?
68116




1 Apr-M-GES=5-2

Ae The SA? No. There was no such order.

Qe Did the SA leadership have any influence on foreign policy at all?

Lie No,

Qe 4And then I should like to ask another question for my colleague Dr.
Sauter who is sick. | )

In 1943, were you witness at a conversatinn between Hitler and Himmler
in which von Schirach was disousséd anct the question of accusing him before
the Volksgericht wns brought up?

e Yese.

Qe hat consequences would such a trial before the Valksgericht have had?

ie I coannot sey, of courses I do not know the detnils of this matter. I
only know that Himmler, in my presence, made the suggestion to Hitler that
Schirach should be brought before the Volksgericht for some reascn or other,
I don't know the detailse However, I, in my turn, said that this would make o
very bad impression, particularly in a foreign political way, and I know that
the Fuehrer then did not give Himmler any orcer at all.

“hat consequences that would have had I cannot say, But if Himmler did
make such a suggestion, the consequences would have been very serious,

Qe How is it thos you were witness to this confercnce, 'nd vkt was your
attitudc at ;+° |

e I haws alrendy said that 1 said at 1heod time that Lt vould moke a very
bad impressinr. J e4id el 4o Piamlor end Fikla-, T am 10t 1amiliar with
these mattar:.

DR. BCE3Y: o Frither guaesiicns,

THE PRESIDENT: Are trore any otner Questiﬂns on hehalf of the defendants!
counsel?

CROSS EXAMINATINON

BY SIR DAVID MAXHELL*FYFE=

de .fitness, when you began toc advise Hitler on matters of foreign policy
in 1933, were you femiliar with the League of Nations' declaration of 19277

iAe To which declaration are you making reference?

Qe Yon't you remember the League of Nations' declaration of 19377
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Ae The League of Nations made many declarations. I ask you to inform me
of which you are talﬁing,

Qe It made rather an important one, about aggressive war in.1927, didn't
it?

' A, I do not know about such o declaration in detail, but it is clear that
the Lengue of Nations, like cveryone else, was against aggressive war, and at
that time Germany was a member of the League of Nations,

Qe Germany was a member, and the preaﬁble of the declaration wns3
"Being convinced that a war of aggression would never serve as a means of
settling international disputes, and is in consequence an international crime..
dere you familiar with that when ysu ~e '
Ae (Interposing) Not in detail, no,
Qe It was rather an important matter to be familiar with if you were goin;
to advise Hitler, who was then Chancellor, on foreign vrolicy, wasn't it?
iAo This declaration was certainly important, and it corresponds exactly
to my opinion at that time, Unfortunately, the individual people demonstroated
that the League of Nations wag not in a position to save Germany from disgrace.
Qe Did you continue to hold that as ycur own view? Did you continue to
hold the expression of opinion I have quoted to you from the preamble as your
own Vview?
iy * That vas mv basic npinion, but on the sther hand I was of the opinion
that in some f>rm or other Germanv also ha? to be helped,
Qe So I gathered. Now, apart from that, if you weren't familiar in
detail with thot resnluti~n, werc you familiar in detail with the Briande

Kellog Pact?

Le Yes, I knew about that,

Qe Did you agree with the view expressed in thc preamble and in the pact
that there should be a renunciation of war as an instrument of national pelicy?

Ay Tes,

Qe I just want you to help us on how you carried that outs Let's take
the first example, Are you telling this Tribunal that as far as you know, no

pressure or threats were made to Herr wvon Schuschnigg?
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Ae You mean in the discussions on the Obersalzberg with Hitler?

Qe Yes, on the 12th of February,

Ae At this discussion ==

Qe (Interposing) Witness, answer the questinn first, and then you can
give your explanation. Are you saying that no pressure or threatswere put to
Herr von Schuschnigg on the 12th of February? Answer that yes or no, and we
will go into the explanation later,

iie In that sense, nce I belicve that the great personality of the Fuehre
made such an impression of Schuschnigg, and the arguments thnt hc presented,
that Schuschnipgg finally Jeclared himself agreeable to the proposals that
Hitler made to him,

Qe Now, let's just look into that,

Ae I personally, after the first talk with Acolf Hitler, had a conversa-
tion with Schuschnige from which I could perceive his reaction to the first
conferences This reacti-n was that of having received o vast impression from
Hitler's personality and attituce. Schuschnigg, in this conversation,
emphasized to me that this conversati-n with Hitler took plece in a very friend.
ly way ond that he, end I quote him, regarced this as a historical occasion by
which the two people shHuld bs brought closer together,

Qe Vho were present at the Berghof -- I don't say in the room, but in

the building or absut? liere there prescnt Hitler, yourself, the defcendant von
Paper, the defendant Keitel, Genornl Sperrle, and General von Reichenau?

Le I believe that is so, YCS e

Q. An? on the morning of the 12th, I think that Hitler and von Schuschnig;
werc together for abuup two hours before lunch in the morning, isn't thcot so?

de I don't know the time preciselye fnywny, they had a long conversatinn,

Qe 4And then, after lunch, von Schuschnigg was allowed to have a short
conversation with his own Foreign Minister, Guidr Schmidt, isn't that so?

Le T can't say that precisely, but it is possible,

Qe Then, after that, con Schusciinigg and Guidn Schmidt were called before
you and the defendant von Papen, isn't that right?

Le I don't remember that, I don't belicsve so,
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Qe Don't ysu remembor that? Just think again,

Ae Do you mean -- then I didn't understand the question, perhaps,

Qe Then I'11 put it again,

Guido Schmidt, he ana Schmidt came before you and the defendant von Papen and

had a conversation with you, about which I will ask you in o moment,

Now, isn't it right that you and von Papen saw von Schuschnizg and Guido

fie No, I don't believe soe I don't believe that isg true,

Qe Don't you remember exhibiting to won Schuschnige a t:

chnigg? Now, just think,

dictated n memorandum, and it

is possible that I gnve it to Schuschnige, yes, but I am not sure any more of

the Qetails,

Qe Jhat memorandum --

Ao (Interpmsing) Let me add that I do not know about this and I must adé

for the better un<erstanding of the thing that at this time I was not at all

oriented regarding Austrian problems because Hitler handled these matters

bersonally, and I, for a few days --

Q. (Interposing) Ip you hand someone a memorandum at what you have

pPrésumably you can give the

Tribunal at any rate an outline of what the memsrandunm ¢ ntaineds .that wero 124

points in the memorandum?

Ao Curiously enough, I really do not remember that in detail, This wholc

meeting was one between the Fuchrer and Schuschnigz, and everything that wag

agreed to there was Suggested to the Fuehrer by somenne else, or was suggested

by the Fuehrer himself and then dictated., T dia not know the details, I only

xnow that it was a questi n then, first of all, of bringing about bettor

relatinns between Germany and Austria, because linti~nal Socialists had been

greatly troubled,

Qe Well, if I remina You, perhaps, it will bring it back, deren't the

three points the reorganization of the Austrian cabinet, including the
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appointment of the defendaﬁt Seyss=Inquart to the Ministry of Security in the
Interior; second, a general political amnesty of Nazis convicted of crimes; and
thridly, a declaration of equal rights for Austrian Nati-nal Socialists and the
taking of them into tha.Fatherland Front? Are these the points that you were
putting to von Schuschnigg?

Ae That is more or less correct, I guess, although I don't remember
oxactly. That would cerrespond to what I knew about Austrian matters at that
timee

Qe /ind did you tell von Schuschnigg that Hitler had informed y-u that
these demands which you were offcering were the final demands of the Fuehrer and
thet Hitler was not prepared to discuss them?

LAe I can't recall it in exactly those terms, but that is possible. It is
possible that I told Schuschnigg somcthing to that effect.

Q. Did you say, "Y-u must accept the whele of these demands" ?

A{ No, I don't belicve soe I cxercised no pressure on Schuschnigg at all
1 know that this conversation lasted from an hour to an hour and a half and
was confined to gencralities and also personal matters. From this conversation
I hnd o very favorable impression of Schuschnigg's personality and could not
have exercised any pressurc on hime

Qe You told us that beforc, and I am suggestinz to you that at this con-
versation you were trying to get Schuschnigg to sign the document contnining
these terms which you agrec that you may have had. I want you to remecmber the
answer and remind you of thote

Don't you remember Herr von Schuschnigg turning to the defendant von
Paper and saying, "Now, you told me that I wouldn't be confronted with any
demonds if I came to Berchtesgaden," and Herr von Papen apologizing and saying,

"That is soe I didn't know you were geing to be confronted with these demands,)

Dont you remember that?

6851




1 April-p=DiR-0-1

A No, I don'ts, Also, thot cannot be true. .

i We will just sece,

Do you remember von Schuschnigg being called back to speak to

Hitler 2gain and Guido Schmidt remaining with you to make some alterations
in the document which yocu were putting?

A That is quite possible, that changes were mades I don't remember
the cdetails, thougha.

oY But did you hear that in this second conversation with Hitler,
Hitler telling Schuschnig;z; that he must ccmply with thesc demands within
three days?

A No, I have heard that for the first time today.

< Just Le a little carcful Lefore you say y u have heard anything

——

for the first time today, bLecause in a moment I will show you some document.

Are you sure ycu didn't hear that Hitler told Schuschniggs he must
comply within three days or Hitler would order the march into Austria?
A I consider that to be cut of the questicn.

4 If he had said that you will agree that that wculd be the heaviest

}
f

military and political pressure? There could be nc other pressure than

sugresting marching into Jfwstria, cculd there?

A In view of the situation that existed between the two countries
at that time, that would have been a prcssure, certainly, but in the long
rum it would have been impossible tc find any sclution between thesc two
countriesif they had not come closer together, and I, I shoulcd like to cme
phasize, always stood on the view that these countries should enter into

close relations, and I had in mind a customs union.

' : Let us come back to this interview whioh I am putting back to you
that took place cn the 12th of Februarye Don't you know that Schuschnigg saic
"I am only the Bundeskanzlere I have to refer to FPresident liiklas, and
I can only sisn this protocael subject to reference to President lMiklas?"
Don't you know that?

A No, I don't remember that in detail.

A Don't you remenber Hitler pointing to the door and calling Keitel?

A No3 I have already heard ahout that heree.
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~  You know it is true, don't you?
A I heard about thet here for the first time.

You krew it is true, don't you?

&£

A No, I don't,

¢! Den't you remember Keitel going in to speak to Hitler?

A I have alre~dy said I haven't heard ab-ut thate I don't know about
that,

; Do you know that von Schuschnigg signed this d-cument on the con-
dition that within three days these cemands weulc be fulfilled, ctherwise
Germany would march into Justria?

A No, that I didn't knowe

SIR DAVID MAXVELL FYFE: I think it would be convenient if the witness
had the German documert bock in front of him. I tried to ret most of the
pages agreeing,

THE FRESIDENT: Sir David, perhaps this would be a good time to break
of fe

(4 recess was taken),

BY SIR DAVID MAXWELL FYF s

¥ Witness, will y.u look first, zt the defendant Jodl's ciary, the
entry for the 13th of February, it is the Ribbentrop document book page 9,
UsSe 72, 1780-PS, The entry is as followss

"In the afterncon Gencral K¢"——that is feitel—="asks Acmiral C M-

that is ‘dmiral Conaris--"and myself to come to his apartment. He tells us
that the Fuchrer's order is to the cffect that mililtary pressure by
shamning military action sh-uld be kept up until the 15the Proposals for
thcse deceptive : maneuvers are drafied and submitted to the Fuehrer by
telephone for approval."

You were sug‘_.-:..asting on Friday that the defundant Jodl had got
h;:sld ¢f rumers or gossip, is it? That is a definite order, a supericr
order to General Keitel, isntt it?

“ I don't know anything about any military measures, so that I

couln't pass any judcement about the value of this notees The Fushrer

did not inform me about any militar;r meosures.
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.  Are you telling the Tribunal you were there, that you were taking

part handling the document; and that Hitler never said a word to you ahout

what he was arranging with the defendant Keitel, wh> was also there?

fi That is correct,

-

@  Well, now, just lcok at the next entry for the 1llith of February:
"it 2:40 o'clock the agreement of the Fuehrer arrives, Canaris

went to lunich to the Counter-Intellizence Office and initiates the dif-

ferent measures.

"The effect is quick and stronge In Austria the impression is

5 created that Germany is undertaking serious military preparationse”

*" — T

Are you telling this Tribunal th-t you.knEW'nothing about either

these military measures or the effect ocn Austria?

e A RIS
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A About the military measures, I did not know anything btut I consider
it quite possible that the Fuchrer, in order to put more pressure on his ' | .
wishes, had doné something in this field,--

Q But, witness, just a noment } ;

A -~ and thaﬁ:may'havn cqntributed.to the solution of the problem.

Q Yes, I quite agrce, That is just why I am putting it to that -- it
did contribute =~ but surely you as Foreign rinister of the Reich, with ail
the channels available to a Forcign.ﬁinistcr,[knew soncthing about.the effect
iﬁ.ﬂustfxué'which-Gcneral Jodl was saying, that the effact was qﬁick and
strong; the impression was created that Gerneny is undertaking scrious mi-
litary preperations. Are you telling the Tritunal, on your oath, that you
knew nothing about the effect in Austria ?

N I would like to point out again thal. about military measures, I did
not Lnow anything and if I would have known, I wouldn't have had ény causc to
say how that it wasn't a fact, It is a fact, hawever, that during the years
' before.and during the days before the conversasions between the Fuehrer andf
Schuschnigg, I was busﬁ'at the time takding over the Foreign Office, and so
much so, that as far as the fustrian problem was coneerned, I only considered
it as being on‘*the ecdge of foreign political netters,

‘Q You know -~ also you know, you werec engaged in the Foreign Offices

and my question was perfectly clear = ny question was: Arc you telling this

Tribunal that you didn't know anything about the effect in lustria -- you, as

|

Forcign Minister of the Rcipﬁ?'ﬂcw, answer the question, Did you or did you
not know of the effect in Austria?

A Yes, I did not know amything about that effect and I éould not ob-
serve it in detail.

Q I sec, that is your story and you want that to. be taken ;s a crite-
.rion, a touchstone of wtether or not you arc telling the truth; that you,
as foreign Minister of thc Reich, say that you knew nothing about ‘the effect
in Austria of the measvres taken by Keiter on the Fuehrer orders? Is that your
f;nal answver? B, ' , I i

A I can say quite precisclyg again, I heard from the Fuchrer when scme-

tine later I went to London, and that is the first fhing I remember about the
| ~6855- | _ ‘
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entire Austrian affair, that thesc things proceeded somewhat according to the
conversations in Berchtespgadens In detail, any special observation according
to tny recoliection, I did not know during thesc days -- it is possible that
I forgot that in thc meantime because there were many ycars between then and '

Q Just look at the next two entries in Jodl's diary: "15 February, In
the cvening, an official communique about the positive results of the confe-
rence at Obersalzberg was issucde" 16 February. Changes in the Austria Govern-
ment and the gencral political annesty." Do you renember me putting to you
what Herr von Schschnigzz signed -- and the condition was nade thet the natters
would cone into effcet within three days; within three days there was a confe-
rence about the effects and the changes were announced in gustria in Ar~eardann:
with the note that you had put to Scﬁuschnigg. You can sce that that is eclear,
isn't it -~ threc days -- threc days -- you still say --

A Of thesc threce days I know nothing. I said that before, but that out
of this mceting would have comc consequences in the way of appacsing that was
a natter of coursc,

Q You call it "appeasing"? Is that y-ur considcred view to the Tribunal
that assuming that the defendant Jodl is téllin; tne truth or assuninc that
the defendant Keitel said that to him, as General Jodl was saying, that these
military prcparations should be put in hand, isn't that thc nost scvere poli-~
tical and military pressurc that could be put on the chanccllor of another stake

i\ If one considerzd the problem from the higher point of vicw, noj but
here we deal with a problen which. under the circumstances, could have led to
war, to & Europcan war, and I belicve that it is betier -- and I have later
expressed that to Lord Halifax in London -- it was better that this problem
should com¢ to a solution than to be a point of disturbance in the Furorcen
Continent,

Q I don'h wart to pnt words in your :wouth, Do you riean by the last
ansvier, that it was better that political and military prossurc should be pus
on Schschnigg so lonz as the problem was solved? Is that rour view ? |

A I didn't get that question. liay I ask you to rcpeat it ?
Q ¥y question was: Is it your vicw that it was bLetter that political

and military pressurc should be pu'bé 9;16 Herr von Schschnigg if by that mecans the
. - 0D~
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* problem was solved ?

A If by that mcans, a larger conflagration, that is to say, in fact,

a war could be avoided, I considercd that the better way,

Q Just tell me, why did you and your friends keep Schschnige in prison
for scven years?
| A I don't know; at any rate, I belicve at that time Schschnigg —- I
don't know the details, but he rmust have taken some steps which were against
the intorcsts of the state, but if you say "prison", I know only from nmy own
rccollection that the Fuchrer, at many instances, had said and pointcd out
that Schuschnigs should be treated cspecially well and decently and that he

vas not in jail, not in prison, but in a housec and that his wifc was with hinm,

I could not say morc from my ovm expericence and from ny own observations of

thﬂtn

Q You nean "prison", I will substitute for it "Suchermald" and "Dachau"
He was at both Buchecmwald and Dachau, Do y>u Sivink he was enjny_ng himself
there?
f A That Schuschnigg was in onc of thn concertration canys, I heaed for
the first tine. I didn't know it hes 3 AL
Q Just make 2 chance .-~ 1or it ;maks a chance, but try -- Juse 4rr bo
answer ny questica, Wry did you aad v frieras keep Schuscan.gs in prison

for seven yveris - soven yoars ?

~6857-




Apr-1-1-RT-7-1a

A I could not say anything to that point, I can only say no, only,
that in my opinion., what I hcard then, he was not in prison but he was
confined in a villa and he had all “he comforts which he could possibly
have or which was possible under the circumstances. That is what I heard
at that time, I liked that becausc he made a very favorable impression
on me,

Q There is onec thing he didn't have, witness, he didn't have the
opportunity of giving his account as to what had happened at Berchtoesgarden
or of his side¢ of the Anschluss to anyone Tfor these seven yuars, did -~
That is quitc obvious. with all you say, that hc was very comfortable at
Buchenwald and Dechau, wherever hc was, but comfortable or not, he didn't

get the chance of putting his side of the happenings to the world, did he?

A That I could not judge.
Q You couldn't judge? You know perfectly well, don't you, that Herr
von Schuschnigg was not allowed to publish his account of zaything while
he was under restraint for these seven years? Don't you know that quite well
A That may be assumncd- -
! Q Now =--
A -- it may have been in the interests of the state, however,
Q Well, that is your view of it. We will pass to another suoject. I
am going to ask you a few questions now about your sharc in the dealing with

Czcchoslavakia, Will you agree witu me, that in lMarch of 1938, the Forcign

Office, that is, you ## through your ambassador in Prague, took over control
of the activitics of the Sudcten Deutsche Party under Konrad Henlein?
A I am sorry but that isn't correct, liay I «xplain that again?
Q Before you explain, I think you wdght save time if you look at the
~document book on page 20 in your book - - it is page 31 in the English book-

and listen while I refer you to a lcetter from yecur ambassador,

A Which number, plcase?

Q Page 20, It is a letter from your ambassador in Praguc to the
Forcign Office,

3IR DAVID ... CLL FYFFE: If I may explain to the Tribunal, it is not
the defendont's docﬁment book, it is the prosecution's book., I will sce¢ that

hercafter that is correct,
-6858-
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Q Now, this lctter from your ambassador to the Foreign office?

A Yes, I know about that lettor. May I ==

Q Just lct me refer you to paragraph l., I refer vou to parazraph 3,
SO you needn't be worried that I shall miss it. Paragraph 1: "The line of
German policy, as transalated by the German Legation, is ezclusively
decisive for the policy and tactics of the Sudcten German Party, Iy~ -(that
15, your ambassador)- - directives arc to be complied with implicitly,.f/
Paregraph 2, "Public speeches ana the press will be coordinated uniforndy

with my approval, The editorial rights of citizens is to bec lmproved," in

paragraph 3, "Farty lcadcrship abandons the former intransigent line which,
in the end, might l.ad to political complicaztions and adopt the¢ line of
gradual promoﬁion of Sudentun German intercsts. The objcctives are to be
set in every cease with my participation and to be promotcd by parrallel
diplomatic action",

Having rcead that, don't you agree with me that I put to you a2 moment
ago, that the ectivitics of the Sudenten Duutsche Party were to toke placc
according to the directives?

A\ lay I explain that now?

Q I would like the answer to that question first, and I am sure the
Tribunal will let you make an explanation, It is perfectly casy to answar
that question yes or no, Isn't it right that that letter shows that the
Sudenten Deutsche Party wes acting under your dircctives; isntt thet right?

& No,

Q lthy not?

A And that I would like to explain; just this letter testimony of the
fect that the things were quite to .he contrary, Betwcen the Sudenten |
Deutsche Party and many offices within the Reich, conncetions had been
cstablished and that was quite natural, because thire was a very strong
movement among the Sudenten Gerwans which desirea a closer commcetion with
the Reich, especially after Adolf Hitler had conic to power, These tenden-
cies started to impair the conncetions between Gerneny and Czechoslavakia
and this lctter bears proof of the ract that I desired ana attumpted to
clarify those connections which existed between the Sudenten Germans and

the Rc¢ich,
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Q  That is not answering Ly question, £ witness, what I put to you,

and I put to you three times, I think, quite clearly, Docs this letter show

that that Party, the Sudenten Deutsche Party, were from thot time acting

under your directions? Are you still denying that?

a_~

*
A
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A Yes, I deny that emphatically. Just the opposite is the case.
This letter means an attempt to avoid the difficulties of the Sudeten Germans
and the difficulties which were caused with the Czechoslovak people, and it
shows an attempt to bring the matter into a sensible field, which could not
be donge
3 Now, if you deny what 1 have put to you, what is meant when your
ambassador writes to the foreign office and says that the line of German
policy as transmitted by the German legation is exclusively decisive for
policy and tactics of the Sudeten German Party? Vhat does that mean if
it doesn't mean what you have said —- that the party was acting under your

direction? What else can it mean if it doesn'tmean that?

A It means exactly what I have said, that the emnbassy should try

to get the leadership of the Sudeten Germans to accept a sensible program,

so that the illegal tendencies which were existent snould not impair relatione
between them and the Czechoslovek governmente That was the sense of the
conversation with the embassy in Prague. That is very clearly seen by this
lettera

o let us see what this sensible program which you were suggesiing wasSe
The next day, on the 17th of March, Konrad Henlein writes to you and sug—-
gests a personal talk; and if you will turn over to page 25 of the German
docurent book-——page 33 of the Englishe-you will find thenots of the perscnal
talk which you had at the foreign office on the 25th of March with Henlein,
Karl Hermann Frank, and two other :entlemen whose names are not so well known.
I only want you to look at four sentences in that, efter the first one:

The Heichsminister started out by emphasizing the nececsity to kecy the
conference which had been scheduled strictly a secret. .ind then you refer
to the meeting thet the Fuehrer had had with Konrad Henlein the afternoon
beforee I just wamt you to have that in mind,

Now, if you will look down the poge, after the 1 and 2, there 1s a para-
graph vhich begzins "The foreisn minister," and the second sentence is: "It
is essential to propose a maximum program which as its final alim grants full
frecdom to the Sudeten Germans, It appears dangerous to be satisfied pre-

maturely with the consent of the Czcchoslovak governmente This, on the one
-6861-
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hand,would give the impression zbroad that a solution has been found; and,
on the other hand, would only partially satisfy the Sudeten Germansg"
Then, if you will look one sentence on, after some uncomplimentary
remarks about Benes, it sayss
"The aim of the negotiations to be carried ~ut by the Sudeten German

Party with theCzechoslovak governmert is finally this: to avoid emtry into

the governnent" -- observe the next words —- "by the extension and gradual
specification of the demand to be madees" And then you make the position
of tle Reichcabinet clears

"The Reichcabinet" == the next sentence but one -- Hitself st rei'use
to apiear towards the government in Prague or towards London and Faris as
the advocate" -- note the naxt worcs—w '"or peacemaker of the Sudeten German
demands, "

The poliey which I suggest to you was now to direct the activities of
the Sudeten Germans. They were to avoid agreement with the Czechoslovak
government, avoid participation in the Czechoslovak governrent, and the
Reichcabinet in its turn would avoid acting as peacemaker in the matter--
in other words, witness, that you t'rouzh your influence on the Sudeten
Germans were taking every step and doing your utmost to see that 1o ATYCCw :
ment could be come to about the difficulties or the mincrity problem, Isn!t
that right? Isn't that what you were telling them at that interview?

A No, that is not so.

’ What would you say these words meant? 3

I I called for Konrad Henlein at that time s and I believe that that
was the only time--or maybe I have seen him once more; unfortunately, only
once or twicee-in order to influence him also to assure a quict develonment
of the Sudeten German problems The demands of the Sudeten Germans went very
far that time; they wanted to zet back to the Reiche It seemed to me to

present a dangerous solution which had to be caught in some formm or another

before it could lead to a ware Henlein came to sce me thene DBut I want to
point out that this was the only time, I believe, that I had a chance to
speak to Henlein in detail about these questions. Soon aftcrwards the whole

Sudeten German problem dropped out of my influence. What is in this document, P{

and thers is no doubt of it, is the Lollowing: '
-HR02= |
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" That first I wanted to assure a more quiet carrying out of the problem,

. 80 that diplomatically we could support it also with Justification;
secondly, that we should avoid that suddenly by acts of terror or other
wild idcidents a situation could arise which would lead to a crisis between
Germany and Czechoslovakiae That was at that time the reason why I called
for Henlein,

Nowy, as to the various eentences which the Proseccutor has read, it is
clear the Sudeten German Party at that time had very far-reaching demands.
They would have liked to see that Adolf Hitler should send an ultimatum
to Prague saying "You have to do that", and that is alls Ve did not want its

- that was a matter of courses We wanted a quiet, peaceful solution of things.,
Therefore, I spoke to Henlien at that time to find a way in which the Sudeten
German Party should proceed in order to zet their demands.fulfilled in the

end. These demands which I had in mind were demands of a far-reaching

cultural autonomy.

y If you were thinking of cultural autonony, why were you telling
these gentlemen not to come to an agreement with the Prague government?

A I could not specify that now. That may have come from a tactical
consideration. I assume that Konrad Henlein may have made a suggestion at
that time and that I just agreeds bﬁt in detail I did not know the problems.
I believe that it was sc that Henlein hirself developed his programe. That
is not said here in detail. I may have agreed to it more or less, I believe

that more for tactical reasons it seened advisable for Henlein not to enter

into the government and to assuﬁe any responsibilities, butfirst to try

in a different direction.

+  That was the 29th of March, and you have told the Tribunal a moment
ago about your anxiety for peacees You very socn knew that there wasn!'t going

to be any question of relying on peaceful measures, didn't you? Can you

remember? Just try and apply yourself to it, because you have obviously
been applying your mind to this, Can you remember when Hitler disclosed +o
you that he was making the military preparations for the occupying of

C%echoslovakia that autumn?
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h to me about military matters.

Adolf Hitler dic not gpee’. Very muc
t the Fuehrer

i
but of course 1 know tha

1 46 not remember anything like the e
me was determined to solve this

mate in past years,

probleme According to the

at a certain ti
it was a matter of course

experiences which Germany hac

one form or other it might be necessary to take military

measures in order to put more pressure on his demande

Let me help you about thote of your document

Turn on to page 3L

tooke 1t 18 PRES 37 of the English document booke.

A 31?2
31 of your document book, YeSe It is a quotation from Hitler's

speech in January, 1939, but it happens to make clear this pointe ¥ou Se€

he says-=have you cot it, Vitness?

A Yes, 1 have ite

le provocation, which was still

3 wOp the basis of this unbearab

o

uly infamous persectuion and terrorizing of our

1 have now decided to solve the Sudeten German question in

further emphasized DY tr

Germans there,

a final and radical mannere

won the 28th of May 1 gave, one, the order for the preparation

e—that is Czechosld

his Stave vakia--"to be con=

of military steps acainst U

cluded by the ond of Octobere I ordered the forceful and speedy cOmm=

pletion of our sefensive fronmt 1n the westa"

~ecause there was a meeting of the 28th

I want to remind you of that ,

rls own account of ite Fut another W3y, he said

of ey, and thx is Hitle
lute will that Czechcslovakia should disappear fyrom the mape"

Tt is ny abso
about the defensive f

r thing ront in the west.

And then he made clear the othe
ng, the 28th of May?

Now, do you remember that meetl
seen the dccument about it. 1 do ot

' I have here, 1 believe,

pes

recall that meetinge

vell, if —I +think Captain Fritz vijedemann was still adjutant

of the Fuehrer at that time; it was vefore he went abroads—-he says you

were there, would you deny it?

.f‘l‘": e

%, but 1 believe that 1s

T have seen tha

A I have seen that, YeSe

an error by Viedemanne
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&« But you think you weren't there?

A I should like to assume I was not there, At least I do not rem-
ember that meeting. I could not say it for swes Generally I was not
present at military conferences, but in this case I could nct say it for sure,
But I knew, :enerally speaking, that the Fuehrer in the course of the year
1938 got mere and more cetermined, =s he said, to assurethe rights of the
Sudeten Germans, 'and for that he also took military preparationss I rem-
ember that, but in what form and to what extent I could not Saye

) Just to put your point ci view fairly--I don't want to put
anything more into ite-you knew th-t military preparations were being mace,
but you didn't know the details of what we know now as Fall Gruen,

A | No, cctails I did not know abcut that. I had never heard them,
but I know that if, first of all, during the last wecks, months, of the
Crisisemmm

DR HORN: Mr, President, I protest azainst this questions I believe
in order to save time that I may point cut that by the agreement of lMunich
the entire Sudeten German policy has bheen by England, France, Italy and
Germany sanctioned., Therefore y I “on' sec any rocm for questioning in the
sense of violation of internaticnal law, |

THE FRESIDENT: The Tribynal thinks the que stion isperfectly proper.
BY SIR DAVID MAXWELL FYFE:

Yow, at the time you knew cnough to ciscuss the possible ecourse
of the possible war with the firei 1 perscnalitiese VWould you lock on to
rage 3h=-=that is pare LO of the Eng lish took,

These are the notes of a discus-ion with the Italian ambassadore I

don't know which of your officials it took place with, but I want you to

look at where it says in a handvrition note "only for the Reichsminister."

"atolico further remarked that we had indeed revealed to the Italians
cur intentions against the Czechs uninistakably. Also, as to the date he
had infermaticn so far that he migh* go on leave, maybe for two menths, but

certainly not later than that,"

If you lock at the date you will see it is the 18th of July, and two

menths from the 18th of Jduly would be the 18th of Septembers Then if you

will look, a month later there is - note, I think signed by yourself, on the
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27th of August: "atolico paid me a visite He had received another written
instruction from Musso lini, asking that Germany communicate in time the
probable date of action against Czcchoslovakiae Mussolini asked for such
notification, as Atolico assured me, in order to be able to take in due
time the necessary measures cn the French Frontier,

"Note: I replied to Ambassador Atolico just as on his former demarche,
that I could not impart any date toc himy that, however, in any case
Ilussolini would be the first one to be informed of any decision,"

So that it is quite clear, isn't it, that you knew that the German
preparations for an attack on Czechoslovakia were under way but the date
$acd nct been fixe? beyond the genéral dilrective of Hitler, that it was to
ve ready by the beginning of Octobere That was the peosition in July and
Auzust, wasn't it?

A In August, the 27th of Ausust, of course there was a definite
crisis already between Germany and Czechoslovakia about that problem; and
it is qQuite clear that during that time one had to think as to how this
would finally come cut. Therefore, according to this document, I have
spoken with the Italian Ambassador that in case tht this crisis would
develop into a military action, certainly before that Musso lini wculd be
netified,

: And Nussolini woulibe ready to make a demonstration on the French
frontier in order to help forward ycur military plansy is that right?

A That is in this document, but I don't know anything about it.
ayparently Atolicc said thaty if it is included herz he must have said it,

L Now, just turn over to about the same time, pazes 36 to 38, pages
L1 to L3 of the En-1lish bocke I don't want to take up time in reading it
all, but that is the account of the meeting which you had with the Hunzarian
 ninisters Enredi and Kanja, A4nd I should be very glad if, in the interest
of time, you would try and answer the general question,

Weren't you tryi;]g in your discussions with Enredi ancd Kanja to get
the Huncarians to be prepared to attack Czechoslovakia should war eventuate?

A I do not know the content of this document very welles May I read
it first, please?

p I will just read you —=
6866
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A (Interposing) But from my recollection I may answer—-I don't
" know wha in detail is included in thec doclument y but my recollection is that
at that time there was a crisis, It 1s quite natural that if a possibility
of an armed conflict about the Sudeten German problem was in the air or

within the reach of possibility that Germany then, at any rate at first,

had to contact the neighboring statess That is a2 matter of fact.

3 But ycu went a little beyond contacting them, didn't you? The

cocument says at the end of the sixth paragraph "Von Ribbentrop repeated

that whoever desires revision must exploit the good opportunity and par-

)
{
_f.

H' ticipate."

| That is a bit beyond ccentactin; people, What you are saying to the

Hungarians is "If you want the revision of your boundaries, you have got _ 4

o )

to come into the war with use"™ It is quite clear, isn't it, VWitness, that

— —. —

| | 1s what you were saying, that is what you were trying tc do?
! I A That is just in line of what I said, That is to say, I don't ’
know if that was exactly the expression, but, at any rate, it is clear that 1
b af, that time appmrently--I do remember that I have spoken to these zentle- -
men--that the possibility of a conflict existed, and that in such a case

ef course it would be good if we would contact each other about our interests,

I may point out that it was Hungary who during the time and years be-

. S e R —
- - . =

9 . fore considerecd it cne of the hardcct conditions of the Peace Treaty that

4
' all these territories and areas in the ncrth had been separated from
1 ,
| Hungary, and of course, they were very much interesteds
. You were very much interested in offering then revision, Just

look at thekst two paragraphses It is headed "The 2%th." It should Le page

cerning Hungary's military jreparedness in case of a German-Czech conflict,

J
|
38 of your document booke It begins——the very end of this statement: "Con-
|
[ von Kanja mentioned sevdral #ays ago that his country wuld need a period of
|

one or two years in order to Jevelop adequately the armed strength of Hungary,

During today's convefsation, ven Kanja corrected this remark and said that

* Hungary?s military situation was much better; his country would be ready,

as far as armaments were concerned, to take part in the conflict by October

1 of this year."

' You sece that? Vhat I am puttin- to you, Witness, is this: That your
.- 6867
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position was perfectly cleare Fir:: of all, you get the Suceten Germans

' urider your control Then you learne” from Hitler that there were military
preparationses Then you get the Italians in line. Then you get the Hune
garians in line. You are getting everyope ready for aggzression against
Czcchoslovakia, That is what I am } itting to yous I want you to he quite
clear about it, to be under no misapprehension. Now, look, Whatee

A (Interposing) May I answer tot hat?

% Yes, gertainly, if you like,

A _I said once before that the Sudeten German Party leadership was
not under my control, Otherwise I am convinced that it is the primitive,
firet law and right of the Sudeten Germans, according to the right of

independence which had bggn proclaimed in 1919, to decide themselves where

they wanted to helong. :
- "hen Adolf Hitler came this tendency toward the Reich became very
gtronge idolf Hitler was determincd to solve this problem, either by
ciplomatic meang or by other means 1f it had to be dones That was clear,
and it became clearer to me,

I personally have done everythinz in order to try to solve the problem

along diplomatic lihes. On the other hand, however, of course in order, to

lead to a situation such as Munich, I have done everytning in order to

assemble friends around us and to rake our position as strong as possibles




1 Apr-M-GES-10-1
L}

Qe You knew perfectly well, dicd you not, that the Fall Gruen and that
Hitler's military plans envisaged the conquest of the whole of Czechoslovakin?

You knew that, did n't you? y

iie No, that I'did not know, and as far as the Sudetan-German problem is
concerned, the British “overnment has agreed in Munich to solve the problem in
a way which I have always thought to be the right one.

Qe Witness, I'm not going to argue politics with you on any pointe I
only remind you of this: That the Fall Grucn and Hitler's plans from this
matter had only been known to his Majesty's Government since the end of the war,
when it came into our possession as o capture&'dodﬁment. what I asked you'wns-;
you say that as the Foreign Minister of the Reich you didn't know that these
military plans, the conquest of the whole .f Czechoslovakin, was cnvisaged,

You say that? You want the Tribunal to belicve that?

Ae I repeat again that as far as the Fall Gruen wns concerned, I have
heard about it the first time here through the documents. I did not know that
term at all before, But, in the 5gﬁhse of later developments, for instance,
in establishing the protectorate of Bohemia and Moravia -- I was thinking of a
solution of several regions -~ that became clear to me, of coursee

Qe Just o moment. de will get to that in a moment. I just want you to
look at the final act of preparation which y>u were doing and I am suggesting
for this clear aggressicn, if you will look at page 45 in the book in front of
you, you will sece a note from the Foreign Office to the Embassy in Prague.

"Please inform Deputy Kundt at Conrad Henlein's request to get into touch
with the Slovaks at once and induce them to start the demands for an autonomy
tomorrow."

That was your office's further act, wasn't it, in order to make things
difficult for the overnment in Frague? You were getting your friends to induce
-- to use your own word -~ the Slovaks to start an advance for autonomy, is
that right? Is thet what your office wans doing?

4e Beyond doubt this is o telegram which came from the Foreign Office.

According to the contents, apparently, Henlein approached us to send a telegram

for him, and apparently Henlein was of the opinion at that time that the demands
6869 |
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'
for autonomy should be sent to the Prague Government by the Slovaks, How it
came to thet, I could not say in detail today, but I would like to point out

again that Conrad Henlein's -- and I say unfortunately, and I said it then --

activity was not within my jurisdioction or control. I saw Henlein only once

or twice cduring that entire time.

Qe I am not going to take you through all the detailse You understand
what I'm suggesting to you, that your office was now taking one of its last
steps, because this was in the middle of the crigis, on the 19th of September,
trying to weaken the Czech Government by inducing demands of autonomy from the
Slovakse You said that you were only passing on Henlein's wishes. If you like
to leave it at that, I shall not trouble you further. Besides, you sugpgested--
I come on to what took place in the spring and ask you one or two questions
about thate In the spring Hitler was out and you acquiesced in his wishes with-
out -- I was going to sny swallowing, but I wan to choose my langunge carefully
-= to obtain the adherence of Bohenin and Moravia to the Reich and to make
Slovekia separate from Bohemia and Moravias.. Now, just lock on to page 65 of
the book in front of ynu. That's a telegram in secret cnde from the Foreign
Office, from yourself, in fact, to the Embassy in Praguec.

"7ith reference to telephone instructisns given by you today, in ocase you
should get any written communications from President Hacha, please do not make
any written or verbal comments or take any other nction but pnss then on here
by secret telegrams. MNoreover, I must ask you nnd the othor members of the
Embassy to make a point of not being available if the Czech Government wants to
communicate with you during the next few days,"

vhy were you so anxious that your ambassador shouldn't carry out these

ordinary functions and form a channel of communication with the Czech Government

fie That I remember very well, ,hat had the following reasons: The

Foreign Minister of Czechoslovakia, Chvalkovski, on one of these days, it may
have been the same dny, approached the ambassador in Prague, saying that +
President Hacha wanted to speak to the Fuehrer. I hed reported that to the
Fuehrer, and the Fuechrer agreed to receive the Czechoslovak prcsident of state,

and the Fuehrer said at the same time that he wanted to conduct these
| 6870
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t
negotiations himself and that he did not desire that anybody else, even the
embnssy, should interfere in any waye. That, according to hylrecollection, was

the reason for that telegram, so that nobody should undertoke anything in

Frogue, end whatever would be done should be done by the Fuehrer personallye.

May I point out also that at that time there was quite a crisis betwecn
Prague and ourselves, and from this entire situation resulted the desire of the
President Hacha tc see the Fuehrers .

Q. dell, now, I don't like to remind you what you and the Fuchrer were
doing on that day. You will find that if you will look at page 66, which is
71 of the English books. You were having a conference, you and tho Fuehrer,

with Meissner and the defendant Keitel, and Dietrich and Keppler, anc you wcre

having the conference with the Slovaks, with M. Tiso. Do you remember that
conference?

Lhe Yes, I remember that conference very well.

Qe TVell, then, I will ask you a general nuestion and perhaps without
putting the details to you. 7hat Hitler and you were doing at that conference
wos saying this to the Slovaks:

"If you don't declare your incdependence of Prague, we shall leave you to
the tender mercies of Hungary."

Isn't that in a sense a fair summary of what Hitler and you were saying

ant that conference?
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¢ A That is correct to a cortain degrece. I would like to give a further
;explanation though, The situcstion was such that onc has to understand it
from 2 political point of viuw, The¢ Hungarians werc highly disatisfied

and they w~nted to regain the territorics which they had lost by the Treaty
of Trianon. They were in the Slovak part of Czechoslovokia, There wepc

great difficulties botween Pressburg (Bratislava) and Budapest, of coursec,

We always had to «xpect that here an armed conflict would break out and at

lcast half a dozen times it occurred thot from the sight of the Hungarian

Government we were made to.understand that this could not go on like tlat,
They had to have their revision and it was so that very strong tendencies
for indepcndance existed for quitc somc timc among the Slovaks, Lﬂinly,‘they
approached us at first through Tuka‘and later through Tiso, In this con-
forence, which is herc described, it was so that after iccks of knowledge
by the Fuuhﬁer of the tendencivs of the Slovaks to bucome ~utonomics, hce
finally reccived Tiso, the later presidént of the Slovek state, and told

“him then that he, of course, -- I beliéve he said during this discussion
that he was not interested personally but, if anything should happen there,
then the Slovaks should dacclarc their autonomy as quickly as possible.
There is no douot that 2ot the time we «xpected 2n aggrcession by the side
of the Hungarians, but it is corrcct.

(Q How very anxious the Slovaks scamed to be for indcependence and what
action Hitler and yoursclf were taking to sccurc it--if you try and find it,
it will probably bc at page 67;it's at the end of a paragroph beginning:

hNOw hc has permitted Minister Tiso to came hare"

And just bclow the middle of that paragr:ph Hitler is rcported as saying
that he would not tolcerate that intcerior instability and he had for that
rcason permitted Tiso to comc in order to hear his decision, It was not a
question of days but of hours. He had stated b that time that Slovakia
wishced to make hersclf indcependent and that he would support this endcavour
anc cven guarantee it; he would stand by his words so long as Slovakia would
make it clear that she wished for inde cndence, If she hesitated or did not
wish to desolve the conﬁeption with Praguu, hc would leave the destiny of
Slovekia to the mercy of the events for which he was no long.r responsible,

Then he¢ asks you if you had anything to say in the next paragraph, and
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s ¢you are reported as saying:
' ; "The Reich Forcign Minister also auphasized for his part the concuption -
'f: | that in this casc a decision was a qu;stion of hours and not of days. He
ﬁ*ﬁ assured Hitler a message he received which rcport.d Hungarian troop move-

ments on the Slovak fronticr, The Fuehrer read this report and mentioned

it to Tiso,"

Are you denying,witness, that Hitlep and yourself werc putting the

strongest possible presure you could on th¢ Slovaks to dissolve connections

with Prague and so lcave the Czechs standing alone to mect your pressurc

| on Hacha which was coming in a couple of days?

-
-
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A No, that is not correct, Strong pressure was not used to undertake
that from the side of the Czechs, It is possible that at the time Tiso
hesitatcd because at any rate it was a very decisive step to be taken. In
regard to this fact the Fuehrer had the very clecar desire to solve the
question of Bohemia-iorvavia in same way.

Q One point, This is my last question before I come to the interview
with President Hacha., Don't you remember that Herr Burckel and other
Austrian associ.tes, together with the Defendant Suss-Inquart anc a number
of CGerman officers, at cbout 10:00 in the evening of Saturday, the 11th
of March, went into a cabinet mecting at Bratislava and told the Soi Disants
Government that they should proclaim the independance of Slovakia? Don't
you know that? It was reported by our Counscl,

A I don't recall it in detail, but I believe that souetning like
it took place but I don't know exactly what it was., I belicve that that
was directed by the Fuchrer,

Q I will deal very shortly. « « &

THE PRESIDENT:  Sir David, it is a quarter to one now, Ile had

better adjourn until 2:00,

(The Tribunal adjourned until 1400 hours.)




